
COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL DE FORMACIÓ PROFESSIONAL DE LA CIUTAT DE 
BARCELONA 05/07/2018 
 
ACTA 1/2018 
 

A la Sala d’actes de l’Institut Municipal d’Educació de Barcelona a les 12:30 hores del dia 5 

de juliol de 2018, es reuneix la Comissió Permanent del Consell de Formació Professional 

de la ciutat de Barcelona en sessió ordinària, sota la presidència de l’Ima. Sra. Laia ORTÍZ i 

CASTELLVÍ. Hi concorren els lms. Srs./es. Regidors/es Irma ROGNONI i VIADER, Montserrat 

BALLARIN ESPUÑA i els Sr/Sres. Miquel ESSOMBA i GELABERT, Ricard FERNÁNDEZ 

ONTIVEROS, Emilia ANDREU ALMÉCIJA, Eloy VALDECANTOS MARTÍNEZ, Paco RAMOS 

MARTÍN, Màxim LÓPEZ i MANRESA, Jordi PLANA ARRASA, Josep FRANCÍ, Iris Mª MOLINA 

ÁVILA, José Ignacio GOROSTIAGA CANALS, Maria José JURADO DÍAZ, Jesús MARTIN RIVERA, 

Elisa MONCUSÍ, Mireia GIMÉNEZ PÈREZ, Anna DESOLA, , Melcior ARCARONS, José Luis 

DURÁN MOYANO, Pere ROS VIDAL, assistits per la secretària delegada de l’Institut 

Municipal d’Educació de Barcelona, Sra. Montserrat VENDRELL i TORNABELL, delegada 

expressament per aquesta sessió pel secretari general de l’Ajuntament,  que certifica.  

Excusen la seva assistència els lms Sr. Gerard ARDANUY i MATA, Sra. Maria ROVIRA i 

TORRENS i els Sr/Sres Carlos RODRÍGUEZ ESCUDERO, Imma DELGADO ALVÁREZ, Leandre 

MAYOLA TRESSERRAS,. Pilar MINGUEZ, Jose Antonio FERNÁNDEZ MANRIQUE, Ramon 

LAMIEL i VILLARÓ i Gemma VERDÉS PRIETO. 

 

Constatada l’existència del quòrum legal establert en l’art. 17 2º de les Normes de 

Funcionament del Consell de la Formació Professional de la ciutat de Barcelona, obre la 

sessió d’acord amb la convocatòria cursada, i amb el següent  

 

ORDRE DEL DIA: 

1. Adequació de les Normes de funcionament del Consell de la Formació Professional de la ciutat 

de Barcelona a les Normes Reguladores de la Participació Ciutadana de la ciutat. 

2. Presentació de l’informe Educació al Llarg de la Vida, elaborat per l’Institut d’Estudis Regionals i 

Metropolitans de Barcelona. 

3. Celebració del 20è aniversari i Assemblea General de l’Associació Xarxa Formació Professional. 

4. Informació sobre el Fòrum de les ciutats amb Consells de la Formació Professional de 

Catalunya. 

5. Precs i preguntes 

1.- Adequació de les Normes de funcionament del Consell de la Formació Professional de 

la ciutat de Barcelona a les Normes Reguladores de la Participació Ciutadana de la ciutat. 



La presidenta dona la benvinguda als membres de la Comissió Permanent i recorda el 

procés de creació i evolució del Consell de Formació de la formació professional des de la 

seva creació per acord del consell plenari municipal del 1992, fins a l’actualitat.  Comenta 

que aquest òrgan de participació municipal en l’àmbit de l’educació té com a finalitat ser 

un espai de reflexió, debat i coordinació de projectes i estratègies pel desenvolupament de 

la formació professional a la ciutat de Barcelona i, tot i que ara feia temps que no es reunia 

formalment, ja que s’està treballant en la seva reestructuració, es una eina molt important 

per dissenyar les polítiques que afecten a aquest sector. 

A continuació exposa les activitats més rellevants que s’han realitzat en el sector de la 

formació professional : 

El Consell de la FP encaixa amb la tradició de l’Ajuntament de Barcelona de sumar energies 

públiques i privades en favor del bé comú. Des de la seva creació el 1992 ha estat un espai 

de debat i de coordinació d’estratègies i línies d’actuació, participat per tots els agents i 

operadors de la ciutat en matèria d’educació i de promoció econòmica, empresarial i social. 

En un context i un país, no ho oblidem, que mai ha fet una aposta ferma per la Formació 

Professional. Un fet que per sort està canviant, però que ho fa massa lentament. 

Correspon als ajuntaments un paper clau, tal com diu la llei, en el disseny, seguiment i 

avaluació de la Formació Professional. El Consell de la FP és un actor determinant en 

aquests tres punts.  

Cal que les actuacions en matèria de de formació professional es construeixin en consens 

amb els agents educatius, socials i econòmics de Barcelona. 

És cert que Barcelona és una ciutat amb un dinamisme econòmic notable, que ha capejat la 

crisi amb millors condicions que d’altres municipis, però no ens podem confiar. Necessitem 

continuar l’aposta per la formació de professionals tècnics ben formats que donin 

respostes de qualitat en un mercat global, competitiu i molt canviant. 

En aquests darrers anys la Fundació FP ha assumit molta feina d’execució de programes i 

polítiques com els Programes de formació i inserció (PFI), l’Aula Empresa, els Premis FP 

Emprèn o el suport a projectes d’innovació en la formació professional. 



D’altra banda, la Fundació FP també ha assumit un clar paper d’observatori. Ha continuat 

elaborant els anuaris, una eina importantíssima, i també ha fet estudis com el dels sectors 

econòmics emergents i la Indústria 4.0, que ens han de servir per projectar cap al futur les 

nostres estratègies actuals, o el de Joves amb necessitat d’inserció educativa o laboral, que 

ens posa en alerta sobre la realitat d’aquells a qui no estem donant cap resposta de futur, 

ni des de la formació ni des del treball. 

Igualment des de l’IMEB i l’Ajuntament hem elaborat estudis com el que us presentarem 

ara d’educació al llarg de la vida, que és un paradigma que ha arribat per quedar-se i al que 

també hem dedicat esforços en el treball que fem amb les universitats al CAMU. 

Han estat anys de gran activitat de la Fundació FP, doncs i ara entra en una nova etapa de 

la mà de la Sara Berbel, que va ser nomenada presidenta aquesta mateixa setmana i a qui li 

desitgem molts èxits. 

Des de la Xarxa FP hem fomentat els intercanvis internacionals amb diverses ciutats 

d’Europa, i ara som una de les ciutats referents en aquest àmbit. Som la segona ciutat de la 

xarxa en nombre d’estudiants que van a fer Erasmus a l’estranger, més de cinquanta, i som 

la ciutat que acull més estudiants, més de setanta. És a dir, participem en més de 120 

intercanvis anuals. A més, els darrers anys hem començat a fer també intercanvis de 

professorat, amb més de quaranta professors que han fet visites d’estudis a l’estranger i 

n’hem acollit uns altres quaranta. És molt important que estiguem connectats al món i 

aprofitem el potencial d’innovació que això ens aporta. 

Hem participat en la creació i impuls del Fòrum de Ciutats amb Consell de la Formació 

Professional de Catalunya conjuntament amb L’Hospitalet de Llobregat, Terrassa, Mataró, 

Granollers, Lleida, Rubí i Tarragona. 

Acaba la seva intervenció, assenyalant la necessitat d’adaptar les normes que regulen el 

funcionament del Consell i dona la paraula a la gerent de l’IMEB per què expliqui el procés 

que es realitzarà per adequar les mateixes. 

La Sra. Andreu explica que el 4 de juny de 2014, la comissió permanent de Consell de la FP, 

va informar una proposta de “Nou Reglament del Consell de la formació Professional de la 



ciutat de Barcelona”, però que aquesta proposta no es va tramitar que la seva aprovació als 

òrgans competents de l’Ajuntament i que el que proposa es que es revisi aquest text del 

2014 i, amb l’aportació que facin tots els membres del Consell interessats, s’elabori una 

nova proposta a presentar  a consideració del Consell de la FP. 

 

2.- Presentació de l’informe Educació al Llarg de la Vida, elaborat per l’Institut d’Estudis 

Regionals i Metropolitans de Barcelona. 

A continuació, la presidenta dona la paraula al Sr. Ricard Gomà perquè presenti el 

document entregat als membres del Comissió Permanent del Consell de la FP, anomenat 

“L’educació al llarg de la vida a Barcelona : educació post-obligatòria i practiques 

educatives comunitàries “. 

El Sr. Gomà explica que l’estudi analitza el concepte d’educació al llarg de la vida, la 

població adulta a la ciutat de Barcelona i com es desenvolupa aquesta educació al llarg de 

la vida de les persones, realitzant una aproximació a la ciutat de Barcelona i assenyalant les  

tensions reptes i propostes i desenvolupa l’estudi en cada un d’aquests. 

 A continuació es realitza un debat dels membres de la comissió sobres els temes exposats 

pel Sr. Gomà i es realitzen diverses preguntes sobre aquest estudi, manifestant el conjunt 

dels membres la felicitació al Sr. Gomà i al Institut d’Estudis Regionals i Metropolitans de 

Barcelona per l’estudi realitzat. 

3.- Celebració del 20è aniversari i Assemblea General de l’Associació Xarxa Formació 

Professional. 

La presidenta dona la paraula al comissionat d’educació i universitats per que expliqui els 

actes de celebració del XX aniversari de l’Associació Xarxa Formació Professional i els temes 

tractats en  l’assemblea d’aquesta Associació. 

El Sr. Essomba explica que el 14 de febrer de 2018 es va celebrar al Centre de Cultura 

Contemporània de Barcelona la sessió de celebració del 20è aniversari de l’Associació Xarxa 

FP amb participació de totes les entitats que formen part de la mateixa. La ponència marc 



la va impartir el comissari d’educació de la Unió Europea i es val analitzar diverses  

experiències de ciutats de l’Associació al llarg del dia. 

 

També es va revisar l’activitat de l’Associació en el període 2015-2018, en que la ciutat de 

Munich ha exercit la presidència i la ciutat de Barcelona la secretaria general. 

 

 

4.- Informació sobre el Fòrum de les ciutats amb Consells de la Formació Professional de 

Catalunya. 

 

El Sr. Essomba explica que el 16 de marc de 2011 es va crear aquest Fòrum per potenciar la 

col·laboració entre totes les entitats que treballen en el mon de la formació professional i 

que, en els darrers anys,  s’han incrementat els nombre de municipis i entitats participant 

en el mateix. 

 

Les aportacions fetes pels municipis tenen una especial rellevància en els àmbits de la 

joventut, la promoció i el desenvolupament econòmic, i l’ocupació, però també i, molt 

especialment, en el de l’educació i la formació professional. En els darrers anys s’ha 

incrementat el grau de compromís, la magnitud de l’esforç i els resultats evidents que es 

poden observar a les nostres ciutats en àmbits tan destacats com: 

 

· la promoció de la formació professional 

· l'apropament entre els centres educatius i les empreses 

· la transició una vegada finalitzada l'etapa obligatòria 

· les sortides a l'alumnat que no acredita l'ESO 

 

Per iniciativa municipal, a moltes ciutats de Catalunya s’han creat plataformes estables de 

treball, generalment sota el nom de Consell de la Formació Professional, però també amb 

altres denominacions, que comparteixen un mateix objectiu: tenir estructures pròpies que 

permetin treballar tots aquests aspectes d’una manera més coordinada dins dels seus 

municipis i per a la millora i la innovació de la formació professional i/o ocupacional. La 



proximitat dels municipis permet que tinguin un coneixement sobre la realitat social i 

econòmica i que puguin participar activament en el sector de la formació professional. 

 

Finalment, explica que es renova la secretaria tècnica casa dos anys i que, en l’actualitat 

l’exerceix la citat de Mataró. 

 

A continuació es realitza un debat entre el membre de la Comissió sobre els tremes 

exposats en la sessió i sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió per part de la 

Presidència a les 13’30 hores. 

 

 

 

 

         Vist – i - plau 
Montserrat Vendrell     Laia Ortíz i Castellví 
Secretaria Delegada     Presidenta 

 


